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 الملخص
 

كتاب )متشابو القرآن في القرآن الكريم و متشاب  ال الآي من الكتب التي عنيت بتفسير
والمختمف فيو( لابن شيراشوب، وىو من كتب التفسير في ضوء عمم الكلام والعقيدة، وتناول 

 البحث آليات التأويل التي اعتمدىا ابن شيراشوب في توجيو المعنى.

فسيره إلى ثلاثة مرتكزات ىي: العقل والنقل والمغة، في وقد استند ابن شيراشوب في ت
توجيو المعنى، بيد أنّ البحث قد اقتصر عمى الجانب المغويّ للاختصاص، وتوزعت مصادر 

 الرسالة بين كتب المغة والتفسير ومنح البحث كتب المغة المقام الأول.

المحكم والمتشابو يضاف إلى ذلك أن موضوع قرآن الكريم، يستمد البحث أىميتو من ال
كونو يشكّل مفترق طرق في فيم النص القرآني عند مختمف المذاىب والطوائف  الخطورة؛بالغ 

 الإسلامية. 

وىدفت الدراسة إلى التنقيب والكشف في المواضع التي كانت تمثل محل اجتياد ابن 
ي التفسير شيراشوب في كتابو )متشابو القرآن والمختمف فيو(، لموقوف عمى حقيقة جيوده ف

بمعزل عن الآراء المنقولة التي أوردىا فيو من المفسرين السابقين كالفرّاء والزجّاج والنحّاس 
 والقاضي عبد الجبّار والمرتضى والطوسيّ والطبرسيّ.

قراءة متن في  يا سارت بموازاتيا،أو أنّ  ولم تكُ ىذه الدراسة إعادة تنظيم لمدراسات السابقة
 المؤلِّف جميعاً في النتائج، إذ سمّطت الضوء عمى مواطن اجتياد بل اختمفت عنيا أصوليّ 
 .القرآنيّ  لمنصّ  مفسِّرًاورؤيتو 

 ويمكن تمخيص ما توصل إليو البحث بما يمي:
ا::افياالمتشابهأولًا

إنّ مصطمح المتشابو ورد ذكره في القرآن الكريم فينبغي فيو مراعاة معيود كلام  .1
لاحقة عمى مصطمحات سابقة، فيؤخذ بالمعنى العرب، فلا يجوز اسقاط مفاىيم 

 المغوي لمفظ مباشرةً. 

 نظر المفسرون إلى المتشابو بمحاظين:  .2
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أحدىما: ما تعددت فيو الدلالة بسببٍ من تركيبٍ نحوي أو مشترك لفظي فالغموض 
مهههن المهههبس، القيهههد الهههذي وضهههعو فيهههو مهههن طبيعهههة المغهههة ذاتيههها التهههي تتجهههاوز حهههدود أ

 مم. عمى المتك النحويون
مهههن جيهههة تصهههور المعنهههى  مثهههل مفهههاىيم العهههالم الآخهههر  اوالآخهههر: مههها كهههان متشهههابيً 

كههالعرش والمههوح والقمههم والمههاء وتيرىهها التههي أتههت بألفههاظ حسههية، والحههروف المقطّعههة 
 وصفات الذات المقدسة فالخلاف فيو بالمفاىيم والمصاديق.

 
افياكتابا)متشابهاالقرآناوالمختمفافيه(::ااثانياً

مهن أراء المفسهرين السهابقين  ا)متشهابو القهرآن والمختمهف فيهو( كثيهرً  تضمن كتهاب .3
عمى  والطبرسيّ  بالمعنى عن المرتضى والطوسيّ  ، وأخرىبالمفظ التي نقميا تارةً 

 فات في تمك المرحمة.عادة المؤل  

كتههاب )متشههابو القههرآن والمختمههف فيههو( مههن التفاسههير التههي أتههت فههي ضههوء عمههم  .4
 المفسر في ىذه التفاسير منتقلا من المعنى الى النص. الكلام وتالبا ما يكون 

تضمن الكتاب مباحث متنوعهة لهم تخهرج عهن حهد المحكهم والمتشهابو فحسهب بهل  .5
خرجت إلى أبعد من موضوعات عموم القرآن الكريم: كالفقو، والأصول، والمغة، 

ن بالقاضهي عبهد الجبهار فهي مها كتهب عه امتهأثرً  المؤلِّف كهان يبدو أنّ والبلاتة، و 
كتههاب ابههن شيراشههوب حيههث  تبويههبالتههأثير مههن  ذلههكمتشههابو والعقائههد، ويتضههح ال

)التوحيههههد، والعههههدل، والمعههههاد،  لممههههذىب الإمههههامي شههههغمت مباحههههث أصههههول الههههدين
كتهههابيّ القاضهههي عبهههد  والنبهههوة، والإمامهههة(، أكثهههر مهههن ثمثهههي الكتهههاب فكأنهههو نهههاظر  

 .ةعند المعتزل ار )متشابو القرآن(، و)الأصول الخمسة(الجبّ 

الكتاب بمجممو كبير الفائدة وقد أفاد الباحث منو كثيهرًا، إلّا أنّهو كهان قهد تضهمّن  .6
في بعض المواطن عمى ضعف في القول والتوجيو والتي كانت تمثّل محل قول 

 المؤلِّف واجتياده.

 
 :)ابناشهراشوب( فياالمؤلِّف:الثاًثا



  ................................................................................................................المقدمة 

     

3 
 

حيث يعمد  ،بالنزعة الكلامية والجدلية لمنصّ القرآني اتسم توجيو ابن شيراشوب .7
ن لههم يتحمّهه ،إلههى انتههزاع الههدليل مههن الههنص بههأي وسههيمة  ل الههنص اسههتدلالًا حتههى وا 

 كما نجده في دفع التجسيم عن الله تعالى.  اعقميً 

منيج الاحتمال والتسقيط الذي ابتدعو  في أتمب المواضعانتيج ابن شيراشوب  .8
و أنّ يذكر مجموعة من الآراء ويُبقي الرأي المعتزلة في توجيو النص القرآني وى

 بعد ان ينقض الأقوال السابقة.  االراجح آخرً 

يحسب لابن شيراشوب اعتماده المهنيج الموضهوعي فهي جمهع آيهات الموضهوع  .9
في محل واحد، وقد أشار إلى ىذه السابقة الدكتور عمي الكعبي والمحقهق السهيد 

فههي كتابيههو  قههد جمههع فههي مههواطنحامههد المههؤمن، عمههى أنّ القاضههي عبههد الجبههار 
آيهههات الموضهههوع الواحهههد مهههع  )متشهههابو القهههرآن( و)تنزيهههو القهههرآن عهههن المطهههاعن(

 التزامو المنيج الترتيبي.

المنطق والفمسفة في تفسهيره  مصطمحات  النصّ القرآنيّ ابن شيراشوب  حمّل .11
 فههي كههالعرض والجههوىر والوجههود والماىيههة فههي تيههر محميهها، عمههى نحههو مهها قههال

 ن يلاحهظ المعنهى المغهويّ أ. وكان ينبغي (المطافة من صفات الجوىر)المطيف: 
مقاصههههد القههههرآن  ؛ فجههههلّ لمههههنصّ فههههي عصههههر الصههههدور أي: معيههههود كههههلام العههههرب

 .  كتب المنطق والفمسفة بعدُ  ترجم  معروفة عند العرب ولمّا تُ 

كمّف والخروج عن الثابت في عند ابن شيراشوب بالت سم  التوجيو الصرفيّ اتّ  .11
 ،والعدوّ  ،والأرض ،الشمس :حتّى جعل )ممّا جاء عمى لفظ المصدر المغة،

كثير نظر، كما في إلى صرفيّة لا تحتاج  مبانٍ  بين يديو والفُم ك(، وتداخمت  
  ى وتجمّى بمعنى واحد(. قولو: )جمّ 

لجوء ابن شيراشوب إلى معالجات نحوية لم يقل بيا أحد  عن البحث كشف .12
النصوص  توجيوحمل عمى المعنى وسيمة في خذ بالوأ من النحويين من قبل،

. عمى نحو ما قال في قولو تعالى: القرآنية قبل استنفاد حمول الحمل عمى المفظ
ِعَ ﴿ مۡسم ٱوجَُم  .﴾لۡقَمَرم ٱوَ  لشَّ

، فههي بعههض المههواطن نقههل ابههن شيراشههوب آراء العممههاء بطريقههة تيههر صههحيحة .13
 فيو لم يقف عمى مراد من نقل عنيم.
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 يتفههق التمثيههل والشههاىد عنههد ابههن شيراشههوب مههع الههنصّ فههي أكثههر مههن مههوطن لا .14
 ويكون استدعاؤه في تير محمو. 

ة فههي تعههدد وجههوه مههة المرتضههى المغويّههبراعههة العلّا  تقميههد ابههن شيراشههوبحههاول  .15
مهها فههي المفههظ بالاستشههياد بالشههعر والنثههر والتمثيههل واخفههق فههي بعههض المههواطن، ك

 .ير مصدر قدّرالتقد تير أنّ ؛ قولو: )وقدّر بمعنى التقدير(

لا يختمف البحث مع ابن شيراشوب في مجمل النتائج التي ينتيي إلييا عقهديّا  .16
 إلّا أنّو يختمف معو في الإجراء والمعالجة.

مهههن لهههو أنّ ابهههن شيراشهههوب اقتصهههر فهههي كتابهههو عمهههى مههها نقهههل ونخهههتم بهههالقول:  .17
د وجمعو عمى منيجو الجدي المفسرين السابقين كالمرتضى والطوسيّ والطبرسيّ،

لههم  تيهر أنّ اجتيههاده فهي بعههض المههواطن قهد أضههعف الكتهاب، حيههث ا،لكهان خيههرً 
مههن المعرفههة فههي عمههوم المغههة التههي ىههي مفتههاح تفسههير القههرآن  بيههريتّسههم بالقههدر الك

 .ووشرط من شروط

ا
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Abstract  

  

 

Directing the linguistic Meaning in (Mutashabih al-

Qur'an wal    mukhtalif feeh) by Ibn Shahrashub (588) 

 
Summary: 

 
One of the books that aimed at interpretation of the Mutashabih of Qur`an 

(allegorical verses or verses that may have more than one definite, apparent meaning) is 

"Mutashabih al-Qur'an wal mukhtalif feeh" by Ibn Shahrashub. It is one of the Tafseer 

(Qur`an Interpretation) books that is based on (Islamic) theology and creed. This study 

discussed the mechanisms of interpretation upon which Ibn Shahrashub depended in 

directing the meaning. 

  

In directing the meaning, Ibn Shahrashub based his interpretation upon three 

pillars, which are: reason, narration (narrated text) and language. Nevertheless, the study 

was confined to the linguistic side. References of the thesis were distributed between 

language and Tafseer; with the precedence for the books of language. 

 

The study takes its importance from the Holy Qur`an. In addition, the topic of 

Muhkam (precise or verses that have one definite, apparent meaning) and Mutashabih is 

highly critical, as it is the dividing way in understanding the Qur`anic text for the 

different Islamic doctrines and sects. 

 

The study aimed at exploration and discovery in the places where the ijtihad (or 

jurisprudence) of Ibn Shahrashub is revealed in his book "Mutashabih al-Qur'an wal 

mukhtalif feeh", to find out the truth of his efforts in interpretation, in isolation from the 

opinions transmitted by the ex-commentators such as Al-Ferra`, Al-Zejjaj, Al-Kadhi 

Abdul Jabbar, Al-Murtadha, Al-Tusi and Al-Tabarsi. 

 

This study did not reorganize previous studies or went parallel to them in a 

fundamental reading of the text, but differed from all of them in the results, as it 

highlighted the places of the author's jurisprudence and his vision as interpreter of the 

Qur`anic text. 

 

Conclusions: 
The conclusions of the study can be summarized as follows: 

 

1. The term of Mutashabih was mentioned in the Holy Quran, so the accustomed 

Arabic speech should be taken into account. It is not permissible to drop later 

concepts on previous terms, so the literal sense of the term should be taken 

directly. 

2. The interpreters (of Qur`an) dealed with Mutashabih in two aspects: 

The first is where the meaning was multiple because of a grammarian structure or 

homonymy. The ambiguity here is from the language itself, which exceeds the 

limits of "safety from ambiguity" that grammarians put on the speaker. 

http://en.wikishia.net/view/Ibn_Shahrashub
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The other is that which is multiple as for conceptualizing the meaning, like the 

concepts of the hereafter as Throne, Tablet (Board), Pen, Water, etc. and others 

that came in sensible words, Muqatta`at (disjoined letters), Features of the Holy 

Self. The dispute here is in concepts and manifestations. 

 

3. "Mutashabih al-Qur'an wal mukhtalif feeh" contained many views of the ex-

interpreters, which were sometimes mentioned literally and sometimes by 

meaning, as for the views of Al-Murtadha, Al-Tusi and Al-Tabarsi. This was part 

of the tradition of authors at that time.  

4. "Mutashabih al-Qur'an wal mukhtalif feeh"  is one of the (Qur`anic) interpretation 

books that came in the light of (Islamic) theology, in which the interpreter often  

moves from the meaning to the text. 

5. The book included a variety of topics that did not only exceeded the limits of the 

Muhkam and Mutashabih (precise and allegorical), but went beyond the topics of 

the sciences of the Holy Qur`an, as Jurisprudence, Principles of Jurisprudence, 

language, and rhetoric. It seems that the author was influenced by Al-Kadhi Abdul 

Jabbar in his writings on Mutashabih and beliefs. This influence is clear in the 

organization of the book of Ibn Shahrashub, where the topics of the doctrines of 

the religion for the Imammi creed (Monotheism, Justice, Resurrection, 

Prophethood, and Imamate) occupied more than two-thirds of the book. As if he 

matched the two books of Al-Kadhi Abdul Jabbar, "Mutashabih al-Qur'an" and 

"Al-Usool Al-Khamsah" for Al Mutazila. 

6. The whole book is of great benefit and the researcher has benefited from it very 

much, but in some places it included a weakness in opinion and meaning 

directing. These places are where the author gave his own statement and diligence. 

7. The meaning directing followed by Ibn Shahboub for the Qur`anic text is 

characterized by theological and argumentative tendency, as he chooses to extract 

the evidence from text by any means, even if the text would not stand a reasonable 

inference, as we find in his rejecting the embodiment of God. 

8. In most cases, Ibn Shahboub followed the method of probability and deduction 

created by the Mu'tazila in directing the Qur'anic text, which is to mention a range 

of opinions and to keep last the most correct view after breaking previous 

statements. 

9. It is counted for Ibn Shahrashub his adoption of the objective approach in 

collecting the verses of the subject in one place; an unprecedented achievement 

that was referred to by Dr. Ali al-Kaabi and investigator Mr. Hamid Al-Mu'men. 

But we should say that Al-Kadhi Abdul Jabbar in some places in his two books 

"Mutashabih al-Qur'an" and "Tanzihul Qur`an Al-Matain" had collected Verses of 

the same subject with his commitment to the ordinal approach. 

10. In his interpretation, Ibn Shahrashub loaded the Qur`anic text with out-of-place 

terminology of logic and philosophy, such as accident, essence, existence, and 

substance. For example, he said: Latif (kind) is of the qualities of substance. He 

should notice the linguistic meaning at the time of the Quranic revelation, as the 

majority of the meaning of the Qur'an is known to the Arabs while the books of 

logic and philosophy were not translated yet. 

11. Ibn Shahrashub tried to imitate the linguistic skill of the connoisseur Al-Murtadha 

in the multi-facet words by citing poetry and prose and by using likening, but he 

failed in some places. 
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12. The research proved that Ibn Shahrashub was unable to grammatically direct the 

Qur'aan text in a number of places, so he went on directing meaning as a way to 

treat the Qur`anic text before exhausting the solutions of directing the wording. 

13. Ibn Shahrashub failed in directing the morphological instances, as he did not 

distinguish between the rigid and the derivative. He expressed a general failure in 

the linguistic system, especially in the morphological structures. 

14. In some places, Ibn Shahrashub mentioned the views of scholars incorrectly, as he 

did not grasp the intended purpose of those whom he mentioned.  

15. We conclude by saying: If Ibn Shahrashub was confined in his book to what was 

quoted from the previous books of (Qur`anic) interpretation, or if he left this 

matter to the specialists such as Al-Murtadha and Al-Tusi, it would be for 

goodness, as he did not have enough amount of knowledge in the language 

sciences, which is the key in interpreting the Qur`an and one of its conditions. 
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